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الملخص

 تعتبر المفيتامينات من مجموعة أمينييات الجهيياز الثمبتيياوي الغييير
 مباشرة. فهو منبه قوي للجهياز العصيبي المركيزي ويتسيبب فيي

التعود والدمان.
ًل.  إن سمية المفتمين في النسان والحيوان لم يثييبر غورهييا كييام

 لذا فقد تيم فيي هيذه التجيارب إجيراء بعيض الدراسيات الدوائيية

 والسييمية للمفتمييين فييي الجييرذان. إن إعطيياء المفتمييين بييالفم

  ملجم للكيلييو جييرام للجييرذان نتييج8ولمدة شهر بجرعة مقدارها 

 عنه أعراض قلق وهياج. لقد تسبب المركب فيي انخفياض تركييز

 ) والباروفيت اوكسالو استيت فيي الكبيدASTانزيمات جلوتمايل (

)ALSوكييان هنالييك تغيييرات طفيفيية فييي المعييايير الدموييية .( 

 والبيوكيميائييية للييدم بالمقارنيية مييع الشيياهد. لقييد تسييبب إعطيياء

ًا فييي انخفيياض فييي تركيييز60المفتمييين للجييرذان ولمييدة    يوميي

 النزيميييات الدالييية عليييى نشييياط الخصيييى مثيييل السيييوربتول

 ديهيدروجينيز والسيد فوسفتيز. لكن زاد نشيياط أنزيمييات الكتييك

 ديهيييييدروجينين والجامييييا جلوتمايييييل تراتسييييبيتاديز والبيتييييا

 جلوكويورنديز. لقد تم ملحظة انخفاض أعداد الحيوانييات المنوييية

 وبطء حركتها وزادات العداد غير الصحية فيها. لقد تسبب إعطاء

  ييوم مين15 إلييى 6المفتمين للجرذان الحوامل في الفترة بييين 

 الحميل إليى تغيير فيي سيلوك الموالييد الحركيي إذ صيارت أكيثر

 حساسييية. كمييا أدى إعطيياء المفتمييين إلييى زيييادة فييي تركيييز

 النورادرينالين والسيروتونين وانخفيياض فييي تركيييز انزيييم المونييو

 امين أوكسديز في المخ مقارنة مع الشاهد. تبين هييذه النتييائج أن
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  ملجيم للكيليو8المفتمين يعتبر سيام للجيرذان بجرعية مقيدارها 

ًا إلى ضعف في  جرام ويؤدي إلى تسمم خفيف للكبد. ويؤدي أيض

 الخصية حيث تم نقصان فييي أعييداد الحيوانييات المنوييية وحركتهييا

ًا إلييى زيييادة فييي تركيييز مجموعيية  وحالتهييا الصييحية. وأدى أيضيي

 المينات في المخ حيث نتج عن ذلك الثارة والتهيج في الكبار بل

ونتج عن ذلك تغير في سلوك الصغار.
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ABSTRACT

Amphetamines  are  indirect  sympathomimetic  amines  with 

potent  stimulant  action  on  central  nervous  system.  These 

compounds produce tolerance and dependence. Full exploitation 

of  amphetamine  toxicity  in  man  and  animal  is  still  lacking. 

Therefore, this study was carriedout to investigate some of the 

pharmacotoxicity  of  amphetamine  in  rats.  Administration  of 

8mg/kg  of  amphetamine  sulphate  orally  to  rats  for  a  month 

produced signs of restlessness and hyperexcitability and caused 

decreased  activity  of  liver  glutamic  oxaloacetate  and  pyruvic 

oxaloacetate  transaminases  compared  to  controls.  Marginal 

effects  were  observed in  haematological  and serobiochernical 

parameters. Amphetamine given for 60 days to rats significantly 

cused decreased activity  of  marker  testicular  enzyme such as 

sorbitol  dehydrogenase and acid phosphatase but the activity of 

testicular lactic dehydrogenase, gamma-glutamyl trans peptidase 

and beta glucurinidase were significantly increased. A decrease 

in  epididymal  sperm  count  and  motility  and  increased  in 

percentage spermatozoa abnormality was also noticed. Further, 

daily intraperitoneal administration of d-amphetamine sulphate 

at a dose of 8 mg/kg, body weight to rats during 6-15 days of 

gestation has resulted in significant effect on sensory and motor 

reflexes of their pups. These pups have shown increased righting 

and rotating reflexes and cliff  avoidance  activity.  Significant 
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increase  in  brain  norademaline,  5-hydroxytryptamine  and 

decrease in monoamine oxidase activity was observed in these 

pups and their mothers compared to their control counterparts.

These results show that the amphetamine was toxic to rats at the 

dose  of  8mg/kg  producing  mild,  hepatotoxicity,  testicular 

atrophy  indicated  in  decreased  sperm  count  and  sperm 

abnormalities, increased brain catecholamine that was associated 

with  hyperexcitability  and  causing  disturbed  behavioural 

activity in the neonates.
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